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اند؟ تفاوت کلمات استثنایی با کلمات عادی در چیست؟ به چه کلماتی کلمات استثنایی و انواع کلمات استثنایی در زبان فارسی کدام

به چه کلماتی کلمات عادی گویند؟ شناخت تفاوت بین کلمات استثنایی با کلمات عادی در انتخاب روش تدریس مناسب این گونه 

لمات چه نقشی دارد؟ روش تدریس کلمات استثنایی با کلمات عادی چه تفاوتی دارد؟ آشنایی با روش تدریس کلمات استثنایی با ک

ی ای در کتب فارسی دورهآموز دارد؟ از چه پایههای خوانداری ونوشتاری دانشکلمات عادی چه تأثیری در تقویت مهارت

شود؟ تدریس زود هنگام کلمات استثنایی در یادگیری بهتر ای کامل میدر چه پایهابتدایی آموزش کلمات استثنایی شروع و 

 آموز مؤثر است؟دانش

 در کلمه« ی -ای»ی نشانه

بندی تقریباً در تمام شوند: کلمات عادی و کلمات استثنایی. این تقسیمکلمات از نظر ارتباط زبان با خط به دو گروه تقسیم می

 .وجود داردی دنیا های زندهزبان

 

شوند، ها یکسان است و به عبارتی، حروفی که در خواندن کلمه تلفظ میالف( کلمات عادی: کلماتی هستند که خواندن و نوشتن آن

 .شوند، مانند: کتاب، صندلیدر نوشتن به همان اندازه عیناً تکرار می

 

خوانیم، با ها یا حروفی که میت. بدین معنا که تعداد واجها یکسان نیسب( کلمات استثنا: کلماتی هستند که خواندن و نوشتن آن

 .ها کلمات استثنا گویندنویسیم برابری ندارد. به همین دلیل به آنتعداد حروفی که می

 

تر ها و مهمی ابتدایی، شناخت کلمات استثنا، آشنایی با روش تدریس مناسب آنبه منظور تقویت مهارت خواندن و نوشتن در دوره

ی آموزان را در این دورههای خوانداری و نوشتاری دانشگونه کلمات، مهارتآن، به کارگیری روش تدریس مناسب ایناز 

 .گونه موارد است تقویت خواهد کردی آموزش اینترین مرحلهتحصیلی که مهم

 

 

 

 انواع کلمات استثنا در خط و زبان فارسی

بریم، مانند: کنیم، ولی در نوشتنشان حروف کمتری به کار میهای بیشتری تلفظ میها حروف یا واجکلماتی که در خواندن آن .1

نویسیم. ها را میشود، ولی در نوشتن فقط یکی از آنتلفظ می« ی –ای »ها دو حرف در این واژه«. خیابان، بیابان، سیاه و بیا»

افتد که بعد از مصوت شرایط در صورتی در کلمه اتفاق میشود. این  َدر نتیجه بین خواندن و نوشتن این کلمات تفاوت ایجاد می

استفاده کنیم، به این معنی که به « تدریس کلی»تلفظ شود. در تدریس این نوع کلمات باید از روش « ی»ی صامت نشانه« ای»

 .روش تحلیلی، یعنی بخش و صداکشی حروف، تدریس نکنیم

 

را هم « ای –ی »شود، چون هر دو نشانه تلفظ می« ای»و سپس مصوت « ی»ها اول صامت نکته: کلماتی که در خواندن آن

ها نیز مانند سایر روش تدریس آن«. پایین، پاییز»شوند، مانند: نویسیم، از گروه کلمات عادی محسوب میخوانیم و هم میمی

 .کلمات عادی است

 

ها نیز باید از روش شوند. برای تدریس آنولی خوانده نمیشوند، ها حروفی نوشته میکلماتی مانند خواهش و خواهر که در آن .2

اصطلاحاً معدوله « واو»شود. به این شود، ولی خوانده نمینوشته می« و»گونه کلمات حرف تدریس کلی استفاده شود. در این

 :تتقی بهار چنین آمده اسمحمد« سبک شناسی»ی تاریخی این نشانه در کتاب ی سابقهگویند. دربارهمی

 

« خو»است. چنانکه شکل اسلامی آن نیز « خو»خو ـ این حرف در قدیم و بعدها دو حرف مرکب بوده است و شکل پهلوی آن 

https://www.roshdmag.ir/


اند و تلفظ آن ترکیبی از نامیدهگرفته است، واو معدوله میقرار می« خ»را که بعد از حرف « واوی مخصوص»بوده است و 

« واوی»در تلفظ باید حرف اول را ابتدا ساکن خواند و « خورآسان»و  «خورزمی»و « خونای»بوده، چون « و»و « خ»

کنند مفتوح را در آن فرو برد. در قرون اخیر تلفظ این حرف فراموش شده است و تنها کُردان مغرب ایران آن را درست تلفظ می

، مثل: خورد، خرد، خودا و... و مضموم ادا سازند« خاء»مکسور و سایران « خاء»مفتوح و طبرستانیان « خاء»و بختیاریان 

« خ»بعد از « واو»گویند وگاه « واو»را به فتح خا و به تصریح « خوارزم»تازیان نیز این حرف را نداشته و ندارند. بنابراین 

 .(138۵)بهار، « خراسان و خرداد»شود، مانند: حذف می

 

 

 

 شرایط واو معدوله

« خ»حرف « واو»در زبان معدوله شود، از این قرار است که باید پیش از « ووا»آید تا حرف شرایطی که در خط به وجود می

خویش، خواهر، خواسته، خواهش، خواجه، خواربار، خوان و »بیاید. برای مثال در کلمات « ی -ا »و بعد از آن یکی از حروف 

آبخور، آبخوست، آبشخور، »نند: شود، ماباشد، به صدای ضمه تلفظ می« ی –ا »حرف دیگری جز « واو»اگر بعد از «. خواب

که پیش از واو معدوله است، در قدیم به آهنگی « خ»حرف   در این گونه کلمات واو معدوله باید درست تلفظ شود.«. برخوردار

کشیده تلفظ « یای»باشد، به صدای « ی»شده که اکنون متروک است. در این زمان، اگر حرف بعد از واو معدوله تلفظ می

نرم تلفظ « یای»به معنی عرق و نیز نام شهری در آذربایجان که به صدای « خوی»ی انند خویش، خوید. جز در کلمهشود، ممی

استخوان، باد خوان، تنخواه، خوارزم، »شود، مانند تلفظ می« الف»باشد، به صدای « الف»شود. اگر بعد از واو معدوله می

 .«خوانسار

 

کنیم و استفاده می« واو»شود، ولی در نوشتن از واج تلفظ می« اُ »ه در خواندن واج ک«نوک، جو و دو »کلماتی مانند  .3

 .گویند. این گونه کلمات مانند سایر کلمات استثنا الزاماً با روش تدریس کلی باید تدریس شونداستثنا می« اُ »اصطلاحاً به آن 

 

شود، ولی در نوشتن تلفظ می« انَ»ندن حرف پایانی این کلمات صدای دار. مانند تقریباً، حتماً و احتمالاً. در خواکلمات تنوین .۴

 .نویسیمرا می« اً »ی نشانه

 

تلفظ « آ»یعنی کلماتی مانند حتی، مرتضی و عیسی. در پایان این کلمات صدای «. الف مقصوره»کلمات مختوم به  .۵

 .زم است از روش تدریس کلی استفاده شودشود. برای تدریس این نوع از کلمات هم لامینوشته « ی»ولی   شود،می

 

 

 

نویسیم و به شود، ولی در نوشتن یکی از حروف را میکلمات تشدید دار. در این نوع کلمات، دو حرف صامت خوانده می .۶

 .کنیماستفاده می» ّ« جای بار دوم از علامت تشدید 

 

 :پذیرند کهی تشدید را میکلماتی نشانه

 

 .ها تکرار شودپشت سرهم در آنالف ( دو حرف صامت 

 

 .باشدب ( اولین حرف صامت در یک بخش و دومین حرف صامت در بخش دیگر قرار داشته

 

 .ج ( حرف اول ساکن و حرف دوم متحرک باشد

 

ای گیرد. برد ( این شرایط درکلمات ساده باشد. در کلمات غیر ساده، اگر چه سه شرط بالا موجود باشد، ولی کلمه تشدید نمی

 .پذیرند، چون کلماتی غیر ساده هستند، علامت تشدید نمی«بررسی و یادداشت»مثال کلماتی همچون 

 

صدای مشخصی نداریم. مثل « ع»است. در زبان فارسی معیار برای حرف ها به کار رفتهدر آن« ع»ی کلماتی که نشانه .7

 .الزاماً باید از روش تدریس کلی استفاده شود ها نیزکلمات علم، معلم، شمع و شروع. لذا در تدریس این واژه

 

چون این نوع واژگان خواندن و نوشتن یکسانی ندارند، «. رأی، مسئله، جزء»دارند، مانند: « ء»ی همزه کلماتی که نشانه .8



 .ی کلی استها به شیوهشوند و روش تدریس آنازگروه کلمات استثنایی محسوب می

 

ها درکتاب فارسی کلاس اول ی آنی ابتدایی، به منظور تسهیل در یادگیری بهتر کلمات استثنا، همههای فارسی دورهدر کتاب

ی در کلماتی مانند حتی و مرتضی، و کلمات دارای نشانه« الف مقصوره»اند. از گروه کلمات استثنا، کلمات دارای نیامده

ی کلمات اند و بقیهمانند جزء، رأی و مؤمن، در کتاب فارسی دوم ابتدایی آمده« همزه»ی شانهمانند تقریباً و مثلاً و ن« تنوین»

 .ی اول تدریس شوندی کلمات استثنا نباید در پایهاند. لذا کلیهی اول آمدهاستثنا در فارسی پایه

 

 

 

 املای همزه در خط فارسی

یا کلماتی که « جرأت»یگر، تمام کلماتی که در وسط همزه دارند، مانند آید. به عبارت ددر زبان فارسی همزه در آغاز کلمه می

ی فارسی ندارند. از طرف دیگر، در زبان فارسی شوند و ریشهکلماتی عربی محسوب می« شیء»در پایان همزه دارند، مانند 

ها که به ظاهر با ، اجاق و مانند اینهایی مثل اسب، آبادان، ایمانشود. باید توجه داشت، کلمهای با مصوت شروع نمیهیچ کلمه

شود. ها محسوب میی مقدم بر مصوت دارند که اولین حرف آنی همزهشناسی یک نشانهاند، از نظر آوامصوت شروع شده

وند، شآید. به همین سبب، کلماتی که با همزه آغاز میبنابراین، همان گونه که گفته شد، در واژگان فارسی همزه تنها در آغاز می

ی شود، ولی چنانچه این کلمات در وسط جمله بیایند و یا جزء دوم یک کلمهها تلفظ میی آناگر در اول جمله قرار گیرند، همزه

 .ها را تلفظ نکردی آنتوان همزهترکیبی باشند، می

 

ی دوم همزه شود، ولی در جملهمی تلفظ« او»ی ی اول همزهدر جمله« او را دیدم. از او پرسیدم.»به این دو جمله توجه کنید: 

شود. این شود و در دومی تلفظ نمیی زیر که در اولی همزه تلفظ میدر دو جمله« این»ی شود. همچنین است در کلمهخوانده نمی

 .کتاب را بردار. همین کتاب را بردار

 

کنند؛ مانند ین کلمات میان بیت را حذف میی آغازبر همین اساس است که در اشعار فارسی، غالباً به ضرورت وزن شعر، همزه

 :این بیت از حافظ

 

 در این بازار اگر سودی است با درویش خرسند است
 خدایا منعمم گردان به درویشی و خرسندی

 

 :های آغازین خواند. همچنین است این بیت از فردوسیبرای رعایت وزن شعر، باید آن را با حذف همزه

 

       ابر ندانم که عاشق گل آمد گر

 که از ابر بینم خروش هژبر
 

ی آغازین در شود، ولی درمصراع دوم باید تلفظ شود. بنابراین، در زبان فارسی همزهدر مصراع اول تلفظ نمی« ابر»ی همزه

اید به آن ی ابتدایی الزامی است و همکاران گرامی بگیرد. توجه به این نکته در تدریس فارسی دورهتقابل با عدم خود قرار نمی

ی ابتدایی نهادینه شود، در صحیح خواندن متن نقش مهمی ایجاد توجه خاص داشته باشند، چرا که اگر رعایت این اصول در دوره

 .کندمی

 

 

 

 قواعد املای کرسی همزه

 .املای کرسی همزه، با توجه به اینکه در اول، وسط یا پایان کلمه بیاید، متغیر و تابع شرایطی خاص است

 

آید که در این حالت به صورت الف همزه در اول کلمه: گفته شد که در کلمات فارسی سره، همزه تنها در اول کلمات می .1

نفی بیاید، « نون»تأکید یا « با»شود، مانند ابر و انار. در زبان فارسی، اگر فعلی با همزه شروع شود و پیش از آن نوشته می

ماند؛ مانند: بایست. مکسور باشد، به حال خود باقی می اخت، بیفروخت و بیفتاد. اگر همزهشود. مانند بیندبدل می« ی»همزه به 

 .شود مانند: بیمار است، بیامد، نیرزدمی« یاء»آغاز شود، باز هم قلب به « مد»یا « الف کشیده»اگر فعل با 



 

 

حرکت خود همزه است و به صورت ساکن یا همزه در وسط کلمه: هرگاه کرسی همزه در وسط کلمه بیاید، در ابتدا تابع  .2

 :متحرک خواهد بود، مانند

 

 :ی ساکن در وسط کلمه: کرسی همزه در وسط کلمه متناسب با حرکت حرف ماقبل همزه خواهد بود و انواعی داردالف( همزه

 

تأسیس، مأذن، مأمول،  شود، مانند: مأمور، مألوف، یأس،نوشته می« الف»ی ساکن ماقبل مفتوح با کرسی همزه – 1 –الف 

 .مأمون، مأخذ

 

 .گیرد، مانند: بئر، بئسقبل مکسور روی دندانه قرار میی ساکن ماکرسی همزه– 2 –الف 

 

 .است، مانند: مؤمن، رؤیت، مؤتمر، مؤتمن« واو»ی ساکن ماقبل مضموم روی کرسی همزه – 3 –الف 

 

کن است مفتوح یا مکسور یا ساکن باشد که تابع قوانین زیر ی متحرک در وسط ممی متحرک در وسط: کرسی همزهب( همزه

 :است

 

ی متحرک مفتوح دقیقاً مانند زمانی است که همزه ساکن است. یعنی کرسی همزه تابع حرکت حرف کرسی همزه  – 1 –ب 

 :ماقبل خود است

 

 .تأسف، تأسی، تألم و تأنی قبل مفتوح، الف است: مانند: تأمل، تأخر، تأدب،ی مفتوح ماکرسی همزه – 1 – 1 –ب 

 

 .ی متحرک مفتوح ماقبل ساکن الف است، مانند: هیأت، جرأتکرسی همزه – 2 – 1 –ب 

 

 .است، مانند: مؤمن، مؤدی، مؤذن، مؤسس، مؤکد« واو»ی قبل مضموم روی نشانهی مفتوح ماکرسی همزه – 3 – 1 –ب 

 

 

 

 :مکسوری کرسی همزه – 2 –ب 

 

شود، مانند: رسائل، مسائل، جرائم و و مکسور در وسط کلمه باشد، کرسی آن به صورت دندانه نوشته می ی متحرکهرگاه همزه

ی میانی کلمات دخیل شود، گاه گویندگان فارسی زبان همزهجوائز. از آنجا که در کلمات فارسی همزه در میان کلمات واقع نمی

، «جایز –جائز »کنند، مانند: بدل می« ی»ز صامت میانجی، به نشانه قرار دارد، به قیاس ا« ای»و « آ»را که بین دو مصوت 

 .«جوایز –جوائز »، «رسایل –رسائل »

 

 ی مضمومکرسی همزه - 3 –ب 

 

 .است، مانند مسؤول، مؤونت« واو»ی مضموم در وسط کلمه بیاید، کرسی آن هرگاه همزه

 

آید، مانند جزء و شیء. و اگر پس از مصوت بلند باشد، کرسی می ی پایان واژه بدونهمزه در آخر: در زبان فارسی، همزه .3

 .شود، مانند: اعضا، استثنا، اجزا و ابتدای آن حذف میهمزه

 

 

 

 :توجه

 :شودی پایانی در دو صورت حذف نمیهمزه

 



 .صامت، مانند شیء و جزء« حرف»ی بعد از نشانه .1

 

که « سوء و جزء»ها را به هم بیامیزد، مانند ی متفاوت شود و معانی آنژههایی که حذف همزه سبب یکسانی دو وادر واژه .2

 .شوندهمانند می« غیر»به معنی « جز»و « سمت و جهت»به معنی « سو»در صورت حذف همزه، با کلمات 
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 .13۵۶ران. کبیر، تهمعین، انتشارات امیرفرهنگ فارسی دکتر محمد .۵

 .13۹۰انتشارات مدرسه، تهران.« ی آموزش ابتداییرشته»زندی، بهمن. خودآموز روش تدریس زبان فارسی  .۶

 

شده است و ممکن است بعضی دستورهای خطی و طرز نگارش بعضی الخط متن این مقاله در دفتر مجله ویرایشیادآوری: رسم

 .یکسان نباشدی ویرایش این دفتر نامهکلمات مقاله با شیوه

  

 پیروز و سربلند باشید .محمدرضارضایی راهبرآموزشی و تربیتی منطقه ی خمین
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